

護理學系陳紀雯老師

一、基本資料

中文姓名	陳紀雯	英文姓名	Chi-Wen Chen
聯絡地址	台北市北投區立農街二段 155 號		
聯絡電話	02-28267348		
傳真號碼	02-28202487	E-mail	chiwenchen@nycu.edu.tw

二、主要學歷

畢/肄業學校	國別	主修系別	學位	起	迄
國立臺灣大學	中華民國	護理學系	博士	2004/08	2010/01
德州大學奧斯汀分校	美國	護理學系	碩士	1993/08	1995/07
國防醫學院	中華民國	護理學系	學士	1987/08	1991/07

三、現職及與專長相關之經歷

服務單位	服務部門	職稱	服務期間起	服務期間迄
國立陽明大學	護理學系	教授	2018/02-	
國立陽明大學	護理學院	副院長	2017/12	2020/07
國立陽明大學附設醫院	護理部	兼任督導長	2014/08	2021/01
國立陽明大學	護理學系	副教授	2014/08	2018/01
KU Leuven-University of Leuven, Belgium	Department of Public Health and Primary Care	Visiting scholar	2013/08	2013/09
輔仁大學	護理學系	副教授	2010/08	2014/07
University of South Florida, USA	College of Nursing	Visiting scholar	2009/02	2009/08
輔仁大學	護理學系	助理教授	2005/02	2010/07
輔仁大學	護理學系	講師	1995/08	2005/01
台北榮民總醫院	護理部	護士	1991/08	1993/07

四、專長

專長(中文)	專長(英文)
兒科護理	Pediatric nursing
兒童發展	Child development

五、研究成果

(A) 期刊發表

1. Lin, P. J., Liu, Y. T., Huang, C. H., Huang, S. H., & **Chen, C. W.*** (2021). Caring perceptions and experiences of fathers of children with congenital heart disease: A systematic review of qualitative evidence. *International Journal of Nursing Practice*. (accepted)
2. Chiang, Y. T., Yu, H. Y., Lo, F. S., **Chen, C. W.**, Huang, T. T., Chang, C. W.*, & Moons, P. (2020). Emergence of a butterfly: The life experiences of type 1 diabetes Taiwanese patients during the 16-25 years old transition period. *International Journal of Qualitative Studies on Health & Well-being*, 15(1), 1748362.
3. 王珮如、**陳紀雯**、邱愛富* (2020) · 運用 Mishel 不確定感理論於一位初次罹患乳癌婦女之護理經驗 · *新臺北護理期刊* , 22 (1) , 117-126 。
4. Lu, C. L., Hsu, Y. H., Su, W. L., Damayanti, N. A., **Chen, C. W.**, Lin, Y. J., Tsai, K. S., & Li, C. Y.* (2020). Urban-rural disparity of preventive healthcare utilisation among children under the universal health insurance coverage in Taiwan: A national birth cohort analysis. *Public Health*, 182, 102-109.
5. 藍堉瑄、林雅如、邱白恩、**陳紀雯*** (2020) · 一位肺癌末期病人與家庭照顧者共同面臨死亡適應過程之護理經驗 · *長庚護理* , 31 (4) , 554-565 。
6. Chen, Y. J., Cheng, S. F., Lee, P. C., Lai, C. H., Hou, I. C., & **Chen, C. W.*** (2020). Distraction using virtual reality for children during intravenous injections in an emergency department: A randomized trial. *Journal of Clinical Nursing*, 29, 503–510.
7. Huang, P. C., Hsiao, Y. C., Tsai, C. Y., Tsai, D. C., **Chen, C. W.**, Hsu, C. C., Huang, S. C., Lin, M. H., & Liou, Y. M.* (2020). Protective behaviors of near work and time outdoors in myopia prevalence and progression in myopic children: A two-year prospective population study. *British Journal of Ophthalmology*, 104, 956-961.
8. Chen, Y. J., Wang, J. K., Liu, C. Y., Yang, C. Y., Chiang, Y. T., & **Chen, C. W.*** (2020). Healthcare needs and quality of life in youths with congenital heart disease: Health-promoting behaviors as a mediator. *Journal of Pediatric Nursing*, 50, e113-e118.
9. 曾子懿、侯宜菁、**陳紀雯**、于淑* (2019) · 資訊化校園急性淋巴性白血病個案管理模式之發展過程與接受情形之探討 · *健康科技期刊* , 6(1) , 80-93 。
10. 黃筱雯、曾紫萍、莊婉琳、**陳紀雯*** (2019) · 提升內科病人自備藥物管理改善專案 · *志為護理* , 18(2) , 85-96 。
11. 劉御婷、盧俊維、**陳紀雯*** (2018) · 先天性心臟病青少年的健康需求與家庭照護 · *源遠護理* , 12(2) , 24-29 。
12. Huang, H. R., **Chen, C. W.***, Chen, C. M., Yang, H. L., Su, W. J., Wang, J. K., & Tsai, P. K. (2018). A positive perspective of knowledge, attitude, and practices for health-promoting behaviors of adolescents with congenital heart disease. *European Journal of Cardiovascular*

Nursing, 17(3), 217–225.

13. **Chen, C. W.***, Ho, C. L., Su, W. J., Wang, J. K., Chung, H. T., Lee, P. C., Lu, C. W., & Hwang, B. T. (2018). Initial validation of a Healthcare Needs Scale for Youth with Congenital Heart Disease. *Journal of Advanced Nursing*, 74(1), 223-231.
14. 黃芳梅、鄭夙芬、李雅玲、**陳紀雯*** (2017) · 運用分散注意力策略於地區醫院急診學齡前兒童接受靜脈注射之成效 · *榮總護理*, 34(4), 342-355。
15. Hsieh, Y. C., Cheng, S. F., Tsay, P. K., Su, W. J., Cho, Y. H., & **Chen, C. W.*** (2017). Effectiveness of cognitive-behavioral strategies on pain and fear in school-aged children undergoing intravenous placement. *Asian Nursing Research*, 11(4), 261-267.
16. 張綺紋、余幸宜、姜月桃*、**陳紀雯***、羅福松、李雅庭、李鈺玢 (2017) · 多方觀點看第一型糖尿病個案之轉換期經驗 · *長庚護理*, 28(2), 219-228。
17. **Chen, C. W.***, Su, W. J., Chiang, Y. T., Shu, Y. M., & Moons, P. (2017). Healthcare needs of adolescents with congenital heart disease transitioning into adulthood: A Delphi survey of patients, parents, and healthcare providers. *European Journal of Cardiovascular Nursing*, 16(2), 125-135.
18. Sillman, C.*, Morin, J., Thomet, C., Barber, D., Mizuno, Y., Yang, H. L., Malpas, T., Flocco, S. F., Finlay, C., **Chen, C. W.**, Balon, Y., & Fernandes, S. M. (2017). Adult congenital heart disease nurse coordination: Essential skills and role in optimizing team-based care a position statement from the International Society for Adult Congenital Heart Disease (ISACHD). *International Journal of Cardiology*, 229, 125-131.
19. 姜月桃、余幸宜、張綺紋*、**陳紀雯*** (2016) · 16-25歲第一型糖尿病患轉換期之疾病衝擊與照護趨勢 · *長庚護理*, 27(3), 342-352。
20. 李靜宜、王卿凌、李詩敏、**陳紀雯*** (2015) · 照護一位初次罹患第一型糖尿病之學齡期兒童的護理經驗 · *榮總護理*, 32(4), 366-373。
21. Chiang, Y. T., **Chen, C. W.***, Su, W. J., Wang, J. K., Lu, C. W., Li, Y. F., & Moons, P. (2015). Between invisible defects and visible impact: The living experiences of adolescents and young adults with congenital heart disease. *Journal of Advanced Nursing*, 71(3), 599-608.
22. **Chen, C. W.***, Su, W. J., Wang, J. K., Yang, H. L., Chiang, Y. T., & Moons, P. (2015). Physical self-concept and its link to cardiopulmonary exercise tolerance among adolescents with mild congenital heart disease. *European Journal of Cardiovascular Nursing*, 14(3), 206-213.

(B) 專書發表

1. 書名：實用人類發展學（三版）
出版：華杏出版股份有限公司
出版日期：2018年1月
翻譯章節：第七章 學齡前期的生理及認知發展
第八章 學齡前期的社會及人格發展
第十二章 青少年期的社會及人格發展

(C) 研討會發表

1. Wang, C. L., Huang, H. I., & **Chen, C. W.*** The influential factors of nurses' intention to stay: Does gender matter? Oral presentation at Sigma 46th Biennial Convention in Indianapolis, Indiana, USA, virtual type, November, 2021. (accepted)
2. Hsu, M. F., Whu, Y. W., & **Chen, C. W.*** Effectiveness of interactive play with virtual reality for children during intravenous placement. Oral presentation at Sigma 46th Biennial Convention in Indianapolis, Indiana, USA, virtual type, November, 2021. (accepted)
3. Yu, W. C., Chiang, M. C., Lin, K. C., & **Chen, C. W.*** Effects of maternal voice on pain and mother-infant bonding in premature infants. Oral presentation at 24th East Forum of Nursing Scholars, Online via Zoom, April, 2021.
4. Chen, Y. J., Wang, C. J., & **Chen, C. W.*** Effects of virtual reality exposure interventions in preoperative children: A systematic review and meta-analysis. Oral presentation at 24th East Forum of Nursing Scholars, Online via Zoom, April, 2021.
5. Hsu, M. F., Whu, Y. W., & **Chen, C. W.*** Children's and their caregivers' perceptions of using interactive virtual reality play interventions during intravenous placement. Oral presentation at 24th East Forum of Nursing Scholars, Online via Zoom, April, 2021.
6. Hsiao, Y. H., & **Chen, C. W.*** Subjective experience of parent-child relationship in adolescents with congenital heart disease. Virtual poster presentation at 24th East Forum of Nursing Scholars, April, 2021.
7. Hsiao, J. T., & **Chen, C. W.*** Predictors of development for very low birth weight premature infants at corrected age of six months. Virtual poster presentation at 24th East Forum of Nursing Scholars, April, 2021.
8. Chen, Y. J., & **Chen, C. W.*** Uncertainty experiences in caring for suspected COVID-19 patients in emergency nurses: Report of two cases. Virtual poster presentation at 24th East Forum of Nursing Scholars, April, 2021.
9. Yu, W. C., Hu, H. W., Hsu, T. F.*, & **Chen, C. W.** Effects of post-feeding posture on gastric residual volume in preterm: A systematic review and meta-analysis. Poster presentation at G-I-N & JBI Conference in Adelaide, Australia, Oct-Nov, 2019.
10. Chen, Y. J., **Chen, C. W.***, Cheng, S. F., Lee, P. C., & Lai, C. H. Using virtual reality reduces pain and fear in school-age children during an intravenous placement in emergency department. Poster presentation at ICN Congress in Singapore, June-July, 2019.
11. **Chen, C. W.***, Lin, P. Y., Wang, J. K., & Lu, C. W. Physical self-concept, self-efficacy and physical activity in youths with congenital heart disease. Poster presentation at 10th ICN NP/APN Conference in Rotterdam, Netherland, Aug, 2018.
12. Chen, Y., J., Wang, D. H., & **Chen, C. W.*** Evaluation the pain and fear rating in school-age children during the intravenous placement in emergency department. Poster presentation at The 10th National Yang-Ming University Hospital International Symposium, I-Lan, Taiwan, Aug, 2018.
13. Liu, Y. T., Lin, P. J., & **Chen, C. W.*** Caring perceptions and experiences of fathers of children

- with congenital heart disease: A systematic review of qualitative evidence. Oral presentation at 10th Biennial Joanna Briggs Institute Colloquium in Antwerp, Belgium, May, 2018.
14. Chien, W. J., Cheng, S. F.*, Jane, L. H., & **Chen, C. W.** Need assessment of last-mile course from the preceptors' and the preceptees's point of view. Poster presentation at The 3rd Asian Congress in Nursing Education in Yogyakarta, Indonesia, April, 2018.
 15. Chen, Y. J., **Chen, C. W.***, Wang, J. K., & Liu, C. Y. The relationship between healthcare needs and quality of life in youths with congenital heart disease: Health-promoting behaviors as a mediator. Oral presentation at The 21st EAFONS & 11th INC in Seoul, Korea, Jan, 2018.
 16. Wang, C. L., Lin, K. K., & **Chen, C. W.*** Improving the health of patients undergoing long-term hemodialysis by using a diversified mobile intelligence-based health education method. Poster presentation at 37th Asia-Pacific Nursing and Medicare Summit in Osaka, Japan, Oct, 2017.
 17. Huang, L. P., Huang, H. W., **Chen, C. W.**, & Wang, C. L.* Management of in-patient self-prepared medication. Poster presentation at The 9th National Yang-Ming University Hospital International Symposium in I-Lan, Taiwan, Aug, 2017.
 18. **Chen, C. W.***, FanJiang, Y. Y., Chiang, Y. T., & Ho, C. L. Mobile health program to promote self-management in youths with congenital heart disease: Design and development of the COOL randomized controlled trial. Poster presentation at 7th World Congress Pediatric Cardiology and Cardiac Surgery in Barcelona, Spain, Jul, 2017.
 19. Lin, L. M., Cheng, S. F.*, **Chen, C. W.**, Chiu, N. C. & Ho, C. S. Factors influencing care burden, social support and quality of life among caregivers of children with cerebral palsy. Poster presentation at 23rd World Nursing and Healthcare Conference in Berlin, Germany, Jul, 2017.
 20. Huang, F. M., **Chen, C. W.***, Cheng, S. F., & Lee, Y. L. The effectiveness of distraction strategies on pain and fear in preschool children undergoing intravenous placement in emergency department. Poster presentation at ICN Congress in Barcelona, Spain, May-Jun, 2017.
 21. Chiang, Y. T.*, Chang, C. W., Yu, H. Y., **Chen, C. W.**, & Lo, F. S. Life experience of patients with type 1 diabetes from late adolescence to early adulthood: Meta-synthesis. Poster presentation at ICN Congress in Barcelona, Spain, May-Jun, 2017.
 22. **Chen, C. W.***, Ho, C. L., Su, W. J., Wang, J. K., Chung, H. T., Lee, P. C., Lu, C. W., & Hwang, B. T. Development and validation of healthcare needs scale for youth with congenital heart disease. Oral presentation at The 9th ICN INP/APNN Conference in Hong-Kong, Sep, 2016.
 23. Wang, C. L., Li, S. M., & **Chen, C. W.*** Mobile health encouragements to breastfeeding in primiparas: Design of the Mommy ABC randomized controlled trial. Poster presentation at The 8th National Yang-Ming University Hospital International Symposium in I-Lan, Taiwan, Aug, 2016.
 24. **Chen, C. W.***, Su, W. J., Chiang, Y. T., Hsu, Y. M., & Moons, P. Health care needs in adolescents into young adults with congenital heart disease: A Delphi survey of patients, parents and healthcare providers. Oral presentation at European Society of Cardiology Congress in London, UK, Aug, 2015.
 25. 謝宜娟、**陳紀雯***、卓燕華、蘇文鈞、鄭夙芬、蔡培癸·認知行為策略對學齡病童接受靜脈注射疼痛與害怕之成效·口頭報告於台灣護理學會「第卅一次護理研究論文發表會暨兩岸護理學術交流」，台南，Aug, 2015.

26. 黃惠茹、陳紀雯*、蔡培癸、陳金彌·先天性心臟病青少年健康促進行為相關因素之探討·口頭報告於台灣護理學會「第卅一次護理研究論文發表會暨兩岸護理學術交流」，台南，Aug, 2015.
27. Huang, H. R., & Chen, C. W.* Relationship between family functioning and resilience in adolescents with congenital heart disease. Poster presentation at International Council of Nurses Conference in Seoul, Korea, Jun, 2015.
28. Li, S. M., Chen, C. W., & Wang, C. L.* The impact of rooming-in care on breastfeeding practices of mothers up to two months after delivery. Poster presentation at International Council of Nurses Conference in Seoul, Korea, Jun, 2015.
29. Wang, C. L.*, Chen, C. W., & Chen, Y, C. An integrative care program for promoting nursing quality in patients with end-stage renal disease. Poster presentation at International Council of Nurses Conference in Seoul, Korea, Jun, 2015.

六、研究計畫

年度	計畫名稱	計畫內擔任之工作	執行期間	經費提供單位
110	小兒急診友善照護內涵與指標建構之探討(110DN25)	主持人	2021/01/01 至 2021/12/31	亞東醫院
109	16-25歲第一型糖尿病患「健康照護總裁」行動應用程式發展與成效評值之研究:延續計畫(1)(109-2314-B-182-057-MY2)	共同主持人	2020/08/01 至 2022/07/31	科技部
109	互動式虛擬實境遊戲降低兒童靜脈注射疼痛與害怕之成效(109DN23)	主持人	2020/01/01 至 2020/12/31	亞東醫院
108	探討家庭管理對先天性心臟病術後青少年生活品質之影響(108AC-D126)	主持人	2019/09/01 至 2019/11/30	國立陽明大學
108	16-25歲第一型糖尿病患「健康照護總裁」行動應用程式發展與成效評值之研究:延續計畫(108-2314-B-182-022)	共同主持人	2019/08/01 至 2020/07/31	科技部
107	母親聲音介入減緩早產兒對足跟穿刺疼痛反應及促進母嬰連結之成效(201903202180)	共同主持人	2019/03/20 至 2020/06/30	林口長庚醫院
107	護理領導人才培育成效分析(TWNA-卓研 108205)	共同主持人	2019/01/01 至 2019/10/31	台灣護理學會

107	先天性心臟病婦女初為人母之生活歷程(107AC-D112 & 108AC-D112)	主持人	2018/09/01 至 2019/06/30	國立陽明大學
107	16-25 歲第一型糖尿病患「健康照護總裁」行動應用程式發展與成效評值之研究 (107-2314-B-182 -069 -)	共同主持人	2018/08/01 至 2019/07/31	科技部
107	早產兒預防保健服務利用情形分析計畫	協同主持人	2018/05/03 至 2018/12/20	衛福部國健署
106	探討 16-25 歲第一型糖尿病轉換期病患之生活經驗及健康照護需求之研究(106-2314-B-182-063-)	共同主持人	2017/08/01 至 2018/07/31	科技部
106	翻轉教室教學法對於護理人員學習成效之探討(RD2017-031)	共同主持人	2017/01/01 至 2017/12/31	國立陽明大學附設醫院
105	行動健康介入促進初產婦母乳哺育之成效(RD2016-033)	共同主持人	2016/01/01 至 2016/12/31	國立陽明大學附設醫院
103-106	先天性心臟病青少年至成年早期之健康照護需求及行動健康介入之成效 (103-2314-B-010-054-MY3)	主持人	2014/08/01 至 2017/07/31	科技部